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ČEKÁ NÁS

listopad

9. 11. Mšeno
Viola Olomouc v DSM  
od 14.00
10. 11. Mšeno
Svatomartinský koncert pro 
Světlušku od 18.00 v chrámu 
sv. Martina, účinkuje nevido-
mý klavírista Karel Leskovec, 
Dětský pěvecký sbor ZUŠ 
Mšeno, Dechové trio Hudby 
Hradní stráže a Policie ČR
24. 11. Mšeno
Snow film fest od 15.00 v 
sokolovně. Více na straně 11
24. 11. Velký Újezd
Posvícenská taneční zábava  
v sále hostince, hraje skupi-
na Gradace, tombola
27. 11. Mšeno
muzikálový herec Bohuš 
Matuš v DSM od 14.00
do 30. 11. Mšeno
Do posledního listopadu trvá 
sbírka pro děti z dětských 
domovů a zdravotnických 
zařízení, kterou pořádá RC 
Mšeno, darovat můžete kni-
hy, hry, dětskou kosmetiku, 
oblečení a obuv. Věci můžete 
odevzdat v obchodech u p. 
Oupické a v Baťovně.
1. 12. Mšeno 
setkání s uskupením Plzeň-
ský MLS v DSM od 14.00
2. 12. Velký Újezd
rozsvícení vánočního strom-
ku na návsi od 16.30, vystou-
pení dětí, svařák, perníčky
2. 12. Mšeno
slavnostní rozsvícení vá-
nočního stromu a vánoční 
jarmark od 15.00 na náměstí
8. 12. Mšeno
Vánoční hostina pro zvířátka, 
sraz v 10.00 u koupaliště, s 
sebou např. obilniny, mrkev, 
jablka, tvrdé pečivo, kaštany
12. 12. Mšeno
Česko zpívá koledy od 18.00 
na náměstí, občerstvení

KOMUNÁLNÍ VOLBY 2018

Začátek letošního října pat-
řil volbám do obecních za-
stupitelstev, které se konaly  

v pátek 5. a v sobotu 6. října. Pojď-
me se podívat, jak voliči chodili do 
volebních místností na Mšensku a 
jakým stranám nebo kandidátům 
dávali přednost.

O posty v patnáctičlenném zastu-
pitelstvu města Mšena se ucházela 
čtyři politická uskupení - Pro Mše-
no, Společně pro Mšensko, ODS  
a Patrioti Mšenska. Hlavní role za-
stávala první dvě jmenovaná usku-
pení, která se přetahovala o hlasy 
voličů. A jak bylo v atmosféře před 
volbami i po nich znát, tato uskupe-
ní rozdělila město na dvě poloviny. 
Po součtu všech hlasů bylo jasné, 
že Společně pro Mšensko (SPM)  
s lídrem Jiřím Guttenbergem i Pro 
Mšeno (PM) v čele s Marcelou 
Prieložnou získaly shodně po šes-
ti mandátech, i když SPM má na 
kontě v součtu o 154 hlasů více. 
Na volební souboj dvou „hlavních“ 
stran pak doplatily další dvě zbylá 

volební uskupení, která se stala spí-
še doplňujícími při křížkování - Pa-
trioti Mšenska získali dva mandáty 
a Občanská demokratická strana se 
musela spokojit pouze s jedním.

Chorušičtí voliči nové zastupi-
tele vybírali ze dvou kandidátek s 
názvem Pro obec 2018 a Komuni-
stická strana Čech a Moravy. Jasné 
vítězství si připsalo sdružení nezá-
vislých kandidátů Pro obec 2018, 
které vedl starosta obce Martin 

Bauer. Ve volbách jeho sdružení 
získalo 1771 hlasů a osm z devíti 
mandátů. Jeden zůstal pro konku-
renční kandidátku, která posbírala 
pouze 277 hlasů.

Obyvatelé Kadlína letos žádné 
volební lístky nedostali, protože se 
našli pouze dva kandidáti, kteří byli 
ochotni ucházet se o hlasy voličů.  
A to na vyhlášení voleb nestačilo.

Menší Kanina na tom byla lépe. 
O práci v obecní samosprávě tam 
usilovala dvě sdružení nezávislých 
kandidátů - Kanina jinak a Pro 
Kaninu. Po součtu výsledků voleb 
bylo zřejmé, že se lepšího výsledku 
s 69,18 procenta hlasů dočkala Ka-
nina jinak, kterou vedla starostka 
Jaroslava Vraná. Zbylých 30,82 pro-
centa získalo sdružení Pro Kaninu, 
které vedl Stanislav Bartoš. Ten ov-
šem skončil jako druhý náhradník. 
Výsledek při přepočtu na zastupi-
telská křesla v Kanině činil 5:2.

...pokračování na straně 2

Mšeno, Sedlec - Vážení vlastníci 
nemovitostí, nyní, po kolaudaci 
nového kanalizačního systému v 
obci přišel čas připojovat objekty. 
Po konzultaci s provozovatelem 
systému (Středočeské vodárny, a. 
s.) prosím dodržujte následující 
postup a pokyny:
■  musí dojít k odpojení odpadních 
vod od stávajících žump, septiků,
■ je třeba si nechat tyto žumpy 
vyvézt (mít na to doklad), nelze 
odpadní vody přečerpat do kana-
lizace,
■ předem volat technika Středo-
českých vodáren pana Fuxu (tel. 
602 174 593) a domluvit si s ním 
kontrolu přepojení odvodu od-

padních vod do nové kanalizace ješ-
tě před záhozem potrubí,
■ pan Fuxa bude mít na Sedlec vy-
hrazené každé úterý,
■ s vlastníky pan Fuxa sepíše „Při-
hlášku k odvádění odpadních vod“ 
a následně s touto přihláškou  vlast-
níci uzavřou na Zákaznickém centru 
v Mělníku smlouvu na odvádění od-
padních vod,
■ platí přísný zákaz napojování deš-
ťových vod, odvodnění ploch aj. do 
splaškové kanalizace,
■ je třeba se řídit platným kanalizač-
ním řádem pro město Mšeno, jeli-
kož Sedlec bude vložen do tohoto 
kanalizačního řádu formou dodat-
ku, k nalezení zde:

Informace ke kanalizaci v Sedlci
https://www.svas.cz/vse-o -
-vode/kanalizacni-rady/.

Dále upozorňujeme, že začala 
běžet roční lhůta pro přepojení 
pro ty z vás, kdo stojí o darová-
ní části přípojky na veřejném  
prostranství a revizní šachty od 
města. Lhůta trvá do konce září 
2019.

Po přepojení a uzavření smlou-
vy s vodárnami je třeba ještě 
požádat město o zřízení věcného 
břemene k části přípojky ležící na 
veřejných pozemcích. Geomet-
rický plán ke zřízení břemene po-
řídí město pro všechny přípojky.

Ing. Martin Mach
starosta

Jak dopadly říjnové volby do 
zastupitelstev na Mšensku?

M Ě S T O  M Š E N O

O B E C  C H O R U Š I C E

O B E C  K A D L Í N

O B E C  K A N I N A
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SLOVO ŠÉFREDAKTORA

Když mi Vla-
ďka Kaulerová 
poslala článek o 
mlíčkách a ovo-
ci do škol, hned 
mě napadlo, co 
bychom asi  na 
ty dobroty řekli my, v době, kdy 
jsme ještě navštěvovali mšen-
skou základku. No, hruškou 
nebo jablkem bych asi nepohr-
dl, ale kyselým jogurtem bych 
se o přestávce určitě neládoval, 
to vím zcela jistě. A co bych s 
ním tenkrát udělal? Radši nad 
tím ani uvažovat nebudu... Jak 
v jogurtu nebylo alespoň trochu 
marmelády, tak jsem po něm ani 
nesáhl. A to ještě ty jogurty ne-
bývaly tak nízkotučné jako dnes.  
Nejlepší jogurt je podle mě stejně 
aspoň 15% zakysaná smetana s 
domácí jahodovou marmeládou 
(na zvětšování postavy do stran 
nehledě). Až si Vlaďky článek 
přečtete, třeba s ní souhlasit ne-
budete. Já souhlasím a podobné 
pokusy ministerských úředníků 
nebo spíš úřednic uctívajících 
dietní potraviny považuji za 
mrhání časem a penězi. Kdyby 
dětem posílali aspoň Krajanku...

Příjemné čtení přeje Jiří Říha

Noviny pro město Mšeno a oko-
lí ▪  Vydává MěÚ Mšeno od 
roku 1995 ▪ Vycházejí v nákladu  
700 ks na začátku  měsíce  
▪ Redakce: Jiří Říha (jř) -  
šéfredaktor, Vladislava Kaule-
rová Vaňková (vkv) ▪  Grafická 
úprava: Jiří Říha ▪  Kontakt: 
msensko@email.cz, telefon: 724 
846 381, pošta: Husova 149, 
277 35 Mšeno ▪ Uzávěrka pří-
spěvků je vždy 20. den v měsíci 
▪ Redakční úpravy vyhrazeny ▪ 
Tisk: K-Tisk  ▪ Cena za výtisk 
je 10 Kč včetně 10 % DPH ▪ 
Povoleno Ministerstvem kultu-
ry ČR, reg. č. MK ČR E 10701  

Mšensko č. 11/2018
XXIV. ročník

Jak dopadly říjnové volby do 
zastupitelstev na Mšensku?
...pokračování z titulní strany

Nejjednodušší volbu měli voliči 
z Lobče, Nosálova a Stránky, kteří 
vybírali shodně sedm zastupite-
lů z devíti kandidátů. Zatímco v 
prvních dvou jmenovaných obcích 
kandidáti sestavili společnou kan-
didátku, ve Stránce šel do voleb 
každý samostatně jako nezávislý 
kandidát. Soulad ve jmenovaných 
obcích je i ve vítězích voleb. Z lo-
bečské ODS získal nejvíce hlasů 
dosavadní starosta Jaromír Šimo-
nek, který měl důvěru jednačtyři-
ceti voličů. V Nosálově lidé nejvíce 
fandili starostce Lence Střihavko-
vé, jejíž jméno zakřížkovali ve čty-
řiaosmdesáti případech. A pozadu 
nezůstala ani Stránka. I tam ovládl 
volby dosavadní starosta Štefan 
Dvorščík st. s osmdesáti hlasy. 

Stejně jako Chorušice a Kanina 
mělo pro letošní volby po dvou 
kandidátkách i Vrátno. Svých 
sedm kandidátů postavila tamní 

Stránka přivítala nové občánky

V sobotu 20. října ve 14 hodin proběhlo v zasedací místnosti OÚ Stránka přivítání nových stráneckých ob-
čánků. Rodiče se svými ratolestmi i svými nejbližšími se sešli ke slavnostnímu okamžiku, kterým je prováze-
la místostarostka obce. Tři nové občánky - Lucii Vegrichtovou, Beatu Brunclíkovou a Matea Šarközyho přiví-
tal starosta a popřál jim hodně zdraví, štěstí a zdaru do života. Rodičům pak hodně radosti a trpělivosti při 
výchově jejich dětí. Slavnostní odpoledne zpestřily svými vystoupeními děti ze ZUŠ Mšeno. Foto: Š. Dvorščík

ODS, v jejímž čele stála starostka 
Magda Formánková. A dalších 
sedm zájemců o zastupitelská 
křesla nabídlo sdružení Za rozvoj 
obce Vrátna s lídrem Luďkem Víz-
nerem. Tamní voliči nakonec dali 
přednost starostčině straně, která 
získala za 252 hlasů pět mandátů, a 
na Víznerovo sdružení volající po 
rozvoji obce zbyly dva.

Nejvyšší volební účast ze jmeno-
vaných obcí v rámci podzimních 
komunálních voleb zaznamenala 
nejmenší Kanina, kde k hlasovací 
urně přišlo 89,33 procenta opráv-

něných voličů, což je opravdu vel-
mi slušné číslo. Na druhém místě 
zůstal se 70,51 procenta Nosálov,  
i když by se mohlo zdát, že jediná 
kandidátka nechá voliče chladný-
mi. Následovalo Vrátno s 59,4 pro-
centa oprávněných voličů. O ne-
celých šest desetin procenta méně 
voličů navštívilo volební místnost 
v Chorušicích a ve Stránce statis-
tika ukázala 53,01 procenta voličů. 
Volební místnost v přízemí mšen-
ské radnice navštívilo necelých 52 
procent voličů a nejméně jich do-
razilo do obecního úřadu v Lobči 
- 48,65 procenta.              

 Jiří Říha

L O B E Č ,  N O S Á L O V
A  S T R Á N K A

O B E C  V R ÁT N O
V E D E  K A N I N A

❧    ❧    ❧    ❧    ❧
Udělejte radost svým blízkým, 
popřejte jim k jubileu, vzpomeň-
te na své zesnulé. Text zašlete 
jako SMS zprávu na 724 846 381 
nebo na e-mail: msensko@email.cz.

VZPOMÍNKA
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„Naše mládež 
miluje přepych. 
Nemá správné 
chování. Neu-
znává autority 
a nemá úctu ke 
stáří. Děti od-
mlouvají rodičům, srkají při jíd-
le a tyranizují učitele.“  Pozorní 
čtenáři jistě poznali, že jsem si v 
úvodu dnešního sloupku vypomo-
hla slovy, která jsou připisována 
starověkému řeckému filozofovi 
Sokratovi. Teď by se – a mnohý 
čtenář to jistě očekává – slušelo 
oponovat tomuto okřídlenému 
výroku, avšak domnívám se, že 
jeho autor by jej klidně mohl vy-
slovit dnes, zítra, ba i za 100 let, a 
měl by stejnou platnost jako před 
bezmála 2500 lety. Pojďme si ten-
to citát rozebrat. Je zevšeobecňují-
cí, lidově řečeno hází všechny děti 
do jednoho pytle, to bychom dnes 
nemohli udělat, rodiče přece vědí, 
že právě ta jejich ratolest není ze 
stejného těsta jako její vrstevníci. 
Takže se vyhneme generalizaci 
a budeme konkrétně jmenovat. 
Aha, to také nelze, z EU přišlo na-
řízení o ochraně osobních údajů 
(GDPR). Dobrá, podívejme se na 
odmlouvání rodičům. Vzhledem 
k tomu, že už před 2500 lety bylo, 
zdá se, běžným standardem, ne-
překvapí mě děcko, které – nejlépe 
prostřednictvím nejmodernějšího 
mobilního telefonu – huláká na 
svého rodiče, aby vzápětí telefon 
odložilo a před autobusem plným 
lidí si povzdechlo: „Debil.“ Asi se 
tak chovali i Sokratovi žáci, i když 
představa Platóna, který takto 
jedná, mi ne a ne naskočit. Do-
cela by mě zajímalo, zda se staro-
věcí rodiče svým potomkům také 
omlouvali a svou nepřítomnost a 
lhostejnost ve výchově vykupovali 
cennými dary. Bohužel se doklady 
takové opičí lásky nedochovaly. 
Nu což, raději se zamysleme, kdo 
je autorita. Jo, to bude ten zpěvák, 
co ho zfetovaného přistihli při jíz-
dě v autě. Že ne? Pak je to dozajis-
ta ta herečka, co se opilá válela na 
chodníku. Ani ta ne? Aha, už si 
vzpomínám, je to youtuber, který 
vám poradí, jak vyzrát na školu. 
Tak jaképak, že mládež neuznává 
autority, vždyť všichni zmínění 
mají moře „lajků“. O něco méně 
jich mají staříci (chápej všichni 
nad 25 let), těm nepomohou ani 
selfíčka, filtry, rádoby vtipné ko-
mentáře a dokonce ani botuloto-
xin. O úctě nemluvě, takový ar-
chaismus.   pokračování na str. 7

SLOUPEK UČITELKYKadlínská rozhledna dostala 
barevnou pletenou šálu
Kadlín - Svou rozhlednu si Kad-
línští hýčkají. Na zimu jí oblékli 
pestrobarevnou šálu. V rámci Kad-
línského podzimu 2018, který navá-
zal na minulé Plody podzimu, pro-
běhlo o předposledním zářijovém 
víkendu v muzeu několik výstav. 
V zasedací síni úřadu byla výstava 
plodů podzimu a fotografie ze sta 
let v Kadlíně. V poschodí v kovárně 
si připomněli 100 let Českosloven-
ské republiky výstavou o jejím vzni-
ku, fotografiemi všech prezidentů 
století a dokumenty k tomuto slav-
nému výročí. 

Na dvoře probíhaly výtvarné díl-
ny pro děti a soutěže pro dospělé. 
Poprvé zahrála kapela The Heretics 
Group, která večer oživila i zábavu v 
místním hostinci.

Po vyhlášení výsledků soutěží o 
nejlepšího pěstitele (Miloslav Ma-
chovec), o největší dýni (Miroslava 
Machovcová mladší a Jana a Marie 
Tomanovy) byli odměněni i soutě-
žící. Za odpovědi v kvízu o Kadlíně, 

Děti vypustily balónky ve státních barvách. Foto: Archiv OÚ Kadlín (3x)

ROUBENKY STŘIHAVKA
■ novostavby roubených domů

■ opravy a rekonstrukce roubených domů
■ dřevostavby a sakrální stavby

■ ruční práce a tradiční materiály
■ 20 let zkušeností

■ kompletní stavební servis
■ realizace staveb po celé České republice

E-mail: rstrihavka@volny.cz
Mobil: 602 357 542

www.roubenky-strihavka.cz

I n z e r c e

za zapsání co nejvyššího počtu písní 
o travičce, řemeslech a květinách 
(Červená růžičko, Jaké je to hezké, 
dva kováři v městě, Travička zelená 
a další) a za přenesení koše s hruš-
kami dvorem muzea obdrželi uze-

nou kýtu a balíčky s potravinami. 
Večer se Kadlínští i další návštěv-

níci sešli u rozhledny na opékání 
buřtů a slavnostní večer k výročí 
republiky byl zakončen velkým oh-
ňostrojem.

V neděli počasí zábavě nepřálo, 
ale na dvoře muzea se tvořilo, jedlo 
a pilo. V 15.15 hodin byly vypuště-
ny balonky v bílé, červené a modré 
barvě. Organizátoři byli určitě se 
svou prací spokojeni, protože pár 
set lidem darovali krásné dva dny. 
Za to jim patří dík všech, i osmi 
desítek lidí na večerním ohňostroji.

Lenka Kocierzová

Do budovy úřadu lákala výstava ke stému výročí republiky.

Kadlínská rozhledna dostala na 
zimu barevnou šálu.
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Připadá vám,  
že v měsíčníku

mšensko
stále něco chybí?

Možná je to tím, že jste 
ještě redakci 
neposlali svůj  
příspěvek na:

msensko@email.cz

Zapojte se mezi nás  
a rozšiřte skupinu 

dopisovatelů!

Sál radnice zaplnily desítky 
téměř zapomenutých odrůd

         U KONĚ
Rodinná RESTAURACE  

& CUKRÁRNA
Kokořín 21, 

nahoře v obci na návsi,
rezervace: 724 318 672
www.kokorin-ukone.cz

•
OBĚDY, VEČEŘE, 

RODINNÉ OSLAVY
ORIGINÁLNÍ DORTY

•
Provozní doba

čt, pá: 16.00 - 22.00
so, svátky: 11.00 - 22.00

ne: 11.00 - 20.00

I n z e r c e

Mšeno - Na radnici ve Mšeně se ve 
dnech 13. a 14. října uskutečnilo Jab-
kování - výstava jablek a hrušek. Kdo 
nepřišel, musí litovat! Vystavených 
jablíček a hruštiček bylo skutečně 
velké množství. Vystaveny byly od-
růdy ovoce velmi staré, dnes již sko-
ro zapomenuté, a také odrůdy nové, 
moderní. I přes nepřízeň počasí - su-
cho a vedro - bylo vystavené ovoce 
nadprůměrně velké a většinou i pěk-
ně vybarvené. Je škoda, že Mšensko, 
které dříve bývalo významnou ovoc-
nářskou oblastí, dnes z této pozice 
velmi ustoupilo. 

Zahrádkáři, kteří v sobotu v dopo-
ledních hodinách přicházeli se svými 
pěstitelskými ukázkami, velmi uvíta-
li, že mohli využít příležitosti poradit 
se se znalci a dozvědět se, jaké jsou 
správné názvy odrůd, u nichž měli 
pochybnosti. A zájem o tuto službu 
byl značný. 

Odpoledne se konaly dvě odbor-
né přednášky. Tu na téma pěstování 
ovocných dřevin si vzal na starost 
bývalý profesor České zahradnic-
ké akademie v Mělníku Ing. Mar-
tin Braunšveig, který posluchačům 
představil nejčastější tvary ovocných 
dřevin, přiblížil varianty štěpování, 
pěstební technologie i péči o sady. 
Nezapomněl zmínit, že ovoce z vlast-
ní zahrádky nebo sadu je nesrovna-
telně kvalitnější než to, které pochází 
z komerčních sadů, kde je během 
roku chemicky ošetřeno i více než 
dvacetkrát.

Druhá přednáška věnovaná tra-
dičním a moderním odrůdám byla 
spíše komentovanou procházkou  
kolem vystaveného ovoce. Šlechtitel 
a pomolog Ing. Miroslav Láska pro-

kázal velké odborné znalosti a jeho 
vtipné poznámky ze života pomolo-
ga všechny přítomné velmi zaujaly. 
Na závěr sobotního odpoledne jsme 
se pod vedením Ing. Zuzany Říhové 
snažili u jablečných odrůd Matčino a 
Idared provést porovnávací degusta-
ci, jejíž výsledek byl nerozhodný.

Je škoda, že na tyto velmi kvalitní 
a zajímavé přednášky přišlo docela 
málo zahrádkářů. Na výroční schůzi 
bývá mnohem větší účast.

Největším vystavovatelem byla 
Správa Chráněné krajinné oblasti 
Kokořínsko. Většinou se jednalo o 
staré odrůdy, mezi nimiž měly velké 
zastoupení hrušky, které v krajině 
Kokořínska natrhal ochranář Slá-
vek Valda. Bylo vidět, že s přípravou 
ovoce na výstavu měl hodně práce a 
že se v ovoci vyzná. Z jablíček, která 
na výstavě představil, jsem nejvíce 
obdivoval odrůdu Panenské, kterou 
jsem už 30 let neviděl. Ale i ostatní 
zahrádkáři se měli čím chlubit. Na-
příklad Rudolf Říha přinesl pěkné 
Šampiony, Coxovu renetu, dosud 

nepřekonanou v chuti, a také plody 
pozoruhodné asijské hrušně Nashi, 
které se říká hruškojablko. Skutečně 
pěkná jablíčka měl na výstavě i pan 
učitel Bohumil Fuxa. U plodů Josefa 
Kazdy, který má zahradu v Ledcích, 
se znalec Ing. Láska zastavil s uzná-
ním. Výstavu si nenechala ujít ani 
dopisovatelka Mšenska, „Pražanda“ 
Eva Brožová. Přinesla krásná jablka, 
jejichž odrůdu se pomologovi bo-
hužel určit nepodařilo. Své výpěstky 
na výstavě představilo zhruba dvacet 
zahrádkářů, kteří přinesli na sto pa-
desát vzorků ovoce.

Do zajímavé akce se zapojilo také 
Odborné učiliště Kanina, u jehož 
stolku mohli návštěvníci ochutnat tři 
druhy jablečných zákusků a domácí 
mošt.

V neděli odpoledne došlo na vyhlá-
šení výsledků soutěže o NEJ výpěs-
tek, kterým se na základě hodnocení 
návštěvníků stalo se šestnácti hlasy 
Boscoopské červené od stránecké 
chalupářky Marcely Čechové.

Je třeba připomenout, že výstava 
návštěvníkům přinesla řadu zajíma-
vých poznatků a zahrádkáři mohli 
představit výsledky své práce. Ovoce, 
které u nás dovedeme vypěstovat, je 
jistě kvalitnější, než ovoce nabízené v 
hypermarketech, dovezené kamiony 
kdoví odkud.

Výstavu zorganizoval nový předse-
da mšenských zahrádkářů Jiří Říha 
společně s manželkou Zuzanou.  
S přípravou výstavy jim pomohli Slá-
vek Valda ze Správy CHKO Kokořín-
sko a Jitka Trevisan.

Všem vystavujícím, ale hlavně or-
ganizátorům výstavy patří poděko-
vání za záslužnou akci, která před-
stavila výsledky práce zahrádkářů 
ze Mšenska a návštěvníkům ukázala 
často téměř zapomenuté odrůdy jab-
lek a hrušek.

Zdeněk Šesták, Kadlín

Na výstavě bylo na sto padesát vzorků ovoce. Foto: Jiří Říha (2x)

Pomolog Miroslav Láska popisoval jednotlivé odrůdy.
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Základka slavila pětkrát
Mšeno - Letošní „osmičkový“ rok 
se nese ve znamení oslav 100. vý-
ročí vzniku Československa. Vzpo-
mínkové akce probíhaly v uplynu-
lých měsících napříč celou Českou 
republikou a výjimkou nebyla ani 
mšenská základní škola. I když šlo 
o oslavy spíše lokálního významu, 
stojí za ohlédnutí. 

Celý řetězec událostí odstartoval 
v pátek 27. dubna školní projekt, je-
hož cílem bylo seznámit žáky s ob-
dobím tzv. první republiky a záro-
veň i s pozadím vzniku nové školní 
budovy ve Mšeně. Děti pracovaly 
v heterogenních skupinách, které 
se zaměřily na nejrůznější aspek-
ty dobového charakteru. Výsledky 
svých bádání pak mladí historikové 
představili v sále školy. O dva týd-
ny později pak část druhého stup-
ně vyjela do terénu, konkrétně na 
putovní výstavu Legiovlak, která se 
konala v Mělníku. Prostřednictvím 
komentované prohlídky se žáci se-
známili s legionářskou problemati-
kou a zjistili, že zformování čs. legií 
na ruské frontě během 1. světové 
války významně přispělo ke vzniku 
našeho samostatného státu. 

Po těchto komornějších akcích 
následovala velkolepá slavnost 
pro veřejnost. 9. června 2018 si ZŠ 
Mšeno připomínala 90 let od ote-
vření nové školní budovy a zároveň 
100 let vzniku naší republiky. Ce-

Žáci z vlastních těl vytvořili živou vlajku. Foto: archiv ZŠ Mšeno

lodenní program se nesl v prvore-
publikovém duchu, počasí přálo, 
dostavili se pamětníci a četní hosté, 
pořadatelé mohli být spokojeni. I 
když by se mohlo zdát, že tato akce 
byla – i co do rozsahu – důstoj-
ným vyvrcholením předchozích 
spíše naučných projektů, nebylo 
tomu tak. Ani v letošním školním 
roce jsme nezaháleli, a tak 13. září 
měly děti možnost zhlédnout diva-
delní představení k výročí vzniku 
Československa nazvané Z deníku 
pradědečka, s nímž k nám na naše  
pozvání  zavítalo královéhradecké 
Divadlo jednoho herce. Skuteč-
nou tečkou za vzpomínkami pak 
bylo nafocení „živé“ státní vlajky, 

3. 11. 15.00 - Louskáček a čtyři 
říše (dobrodružný film, USA, 2018, 
režie Lasse Hallström)
3. 11. 17.30 - Zlatý podraz (spor-
tovní drama, ČR, 2018, režie Ra-
dim Špaček)
3. 11. 20.00 - Bohemian Rhapso-
dy (hudební životopisné drama, 
VB/USA, 2018, režie Bryan Singer)
6. 11. 15.00 - Úsměvy smutných 
mužů (komedie, ČR, 2018, režie 
Dan Svátek)
6. 11. 17.30 - Zlatý podraz (spor-
tovní drama, ČR, 2018)
6. 11. 20.00 - Climax (hudebně – 
taneční drama, Francie, 2018, re-
žie Gaspar Noé)
7. 11. 9.45 - Za kamarády z televi-
ze VI (výběr nejkrásnějších a nejú-
spěšnějších českých pohádek)
10. 11. 15.00 - Grinch (animovaný 
film pro celou rodinu, USA, 2018, 
režie Yarrow Cheney)
10. 11. 17.30 - Ten, kdo tě miloval 
(rodinná komedie, ČR, 2018, režie 
a scénář Jan Pachl a Marie Poled-
ňáková)
10. 11. 20.00 - Johnny English 
znovu zasahuje (komedie, VB/
Francie/USA, 2018, režie David 
Kerr)
13. 11. 17.00 - Ten, kdo tě miloval 
(rodinná komedie, ČR, 2018)
13. 11. 20.00 - Po čem muži touží 
(komedie, ČR, 2018, režie Rudolf 
Havlík)
17. 11. 15.00 - SNOW FILM FEST 
(pásmo špičkových filmů úspěš-
ných na prestižních mezinárod-
ních festivalech)
20. 11. 17.30 - Po čem muži touží 
(komedie, ČR, 2018)
20. 11. 20.00 - Oni a Silvio (živo-
topisné komediální drama, Itálie/
Francie, 2018, režie P. Sorrentino)
24. 11. 15.00 - Když draka bolí 
hlava (filmová pohádka pro celou 
rodinu, ČR/Slovensko, 2018, režie 
Dušan Rapoš)
24. 11. 17.00 - Fantastická zvířata: 
Grindelwaldovy zločiny (dobro-
družný film, natočený podle knihy 
J. K. Rowling, Velká Británie/USA, 
2018, režie David Yates)
24. 11. 20.00 - Nebezpečná las-
kavost (kriminální thriller, USA, 
2018, režie Paul Feig. Stephanie)
27. 11. 17.00 - Ten, kdo tě miloval 
(rodinná komedie, ČR, 2018)
27. 11. 19.00 - Lotyšsko  (východní 
hranice pobaltských států očima 
cestovatele Josefa Miškovského. 
Beseda s promítáním fotografií u 
příležitosti projekce lotyšského fil-
mu Neklidná hranice)
27. 11. 20.00 - Neklidná hranice 
(dokument, Lotyšsko/ČR, 2018, 88 
minut, režie Dāvis Sīmanis)

KINO MÁJ DOKSY
LISTOPAD

které proběhlo 26. října, téměř v 
předvečer státního svátku. Děti se 
domluvily se svými vyučujícími, že 
přijdou oblečeny v barvách triko-
lóry a společně se pokusí vytvořit 
státní vlajku. Nejdříve se fotilo v 
sále školy, kde žáci vyslechli původ-
ní československou státní hymnu a 
zhlédli krátký dokumentární film.  
Poté se žáci 1. i 2. stupně přelili v 
jednotlivých barevných vlnách do 
parku před školou, kde vznikla 
krásná fotka naší vlajky, třepotající 
se ve větru. 

Věříme, že připomínat si důležité 
okamžiky naší státnosti má smysl.

Vladislava Kaulerová Vaňková,
učitelka ZŠ Mšeno

Finanční příspěvek padl na úrodnou půdu

Naše dcera Aneta Hlaváč-
ková se už 5 let věnuje 
mažoretkovému sportu. 

V současné době vystupuje pod 
hlavičkou Domu dětí a mládeže 
v Mělníku. Letos se skupině de-
seti dívek podařilo po několika 
úspěšných soutěžích probojovat 
přes Mistrovství České republiky a 
Mistrovství Evropy na Mistrovství 
světa, které se konalo ve dnech 20. 
- 22. září 2018 v Kapském Městě v 
Jihoafrické republice. 

Když děvčata dne 18. září 2018 
odlétala, myslela si, že se sice po-
dívají do „světa“, ale o žádném 
velkém úspěchu ani jedna z nich 
nemluvila. V JAR dívky hrdě re-
prezentovaly Českou republiku, 
samotné vystoupení se jim velmi 
povedlo, umístily se na úžasném 
druhém místě a domů se vracely 
šťastné s medailí na krku. 

Díky sponzorům ze Středočeské-
ho kraje, města Mělníka a dalším 

se tým mohl této prestižní soutěže 
zúčastnit. My spolu s dcerou velmi 
děkujeme paní Marušce Štrácha-
lové a panu Václavu Štráchalovi, a 

také městu Mšenu za jejich finanč-
ní příspěvek. Vašeho přístupu si 
velmi ceníme.

Lenka a Láďa  Hlaváčkovi

Děvčata z Mělnicka se uvedla v Jihoafrické republice. Foto: archiv L.H.
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Očima „Pražandy“                    10.

Mšeno na podzim voní jablky a 
ořechy a mně přibyla jedna úplně 
nová starost, jestli se urodí, kdy do-
zrají a co s nimi? Dříve jsem dosta-
la sáček ořechů od kolegyně z práce 
nebo jsem si ořechy na pečení ku-
povala, ale co jsem zdědila zahradu 
s velkým ořešákem, mám vlastní a 
jsem na ně náležitě hrdá. Letos bylo 
díky teplému počasí všechno posu-
nuté, tak ořechy začaly dozrávat 
nečekaně brzy, zrovna před mým 
odjezdem na dovolenou. Bála jsem 
se, že během toho týdne všechny 
ořechy spadnou a někdo je sesbírá.  
Jak byla zahrada dlouho neudržo-
vaná a vypadala jako území niko-
ho, tak tam lidé na ořechy chodili. 
Viděla jsem paní s velkou taškou, 
šla k ořechu jako do samoobsluhy, 
a až když mě viděla, tak udělala 
čelem vzad.

Po návratu moje první cesta vedla 
do zahrady k ořechu. Kam jsem se 
podívala, tam byly krásně čisté, su-
ché ořechy. Začala jsem je sbírat do 
košíku, pak do tašky. Celkem jsem 
ten den sběrem ořechů strávila pět 
hodin a druhý den jsem se nemohla 
hnout kvůli namoženým zádům. 
Převezli jsme tu úrodičku domů do 
Prahy a přes den ořechům dopřá-
vali další sluneční lázně na terase. 
Večer jsme je zase uklízeli domů. 
Říkala jsem tomu péče o miminka. 
Když jsem pak obdarovávala pří-
buzné a známé, každý s nadšením 
ořechy přijal. Pro sebe mám taky 
pěknou zásobu a už se těším, jak z 
nich začnu o adventu péct vánoční 
cukroví.

Také jablek byla letos pěkná úro-
da. Na našich starých, ale zmlaze-
ných jabloních se objevila krásná 
velká jablka. Dočetla jsem se o akci 

Pražanda nadšenou pěstitelkou

Eva 
Brožová 
(Najmanová)
Narodila se 1. ledna 1965 v Pra-
ze, ale rodinné kořeny ji přivedly 
do Mšena. Povoláním je ekonom, 
statistik. Je vdaná, má dvě dospě-
lé děti. Říká o sobě, že je milovni-
cí života a vůní, věčná romantič-
ka. Ráda cestuje, poznává lidi a 
gastronomii, baví ji vařit, pěstuje 
květiny, má ráda hudbu, přírodu 
a houbaření.

„ Jabkování“,  která probíhala jeden 
víkend v sále mšenské radnice. Na 
pozvánce bylo napsáno, že je mož-
nost nechat si určit odrůdu jablek, 
a když přinesu 3 kusy jablek, tak se 
můžu zúčastnit výstavy. To pro mě 
byla zase výzva. Já a vystavovatel-
ka jablek! Překonala jsem strach z 
výšek, vylezla na žebřík a vybrala 
nejkrásnější kousky. I když zase 
zafungoval zákon schválnosti a 
ta největší jablka byla naklovaná. 
Jablíčka jsem vyleštila, uložila do 
košíku a vyrazila na akci. Netušila 
jsem, jaký bude o určování odrůd 
zájem. V sále stála fronta a zájem-
ci měli i prádelní koše s množstvím 
jablek. Postavila jsem se do řady a 
sledovala, jak odborník bere jabl-
ka do ruky, prohlíží, voní k nim, 
ukrojí si plátek na ochutnání, a 
pak se dívá do odborné literatury, 
aby správně určil odrůdu. Když 
pán přede mnou viděl, že mám 
jen malý košíček, galantně mě 
pustil před sebe. Moje jablíčka se 

odborníkům líbila, ale určit odrů-
du hned se nepodařilo. Zeptali se, 
zda mohou ochutnat. Samozřejmě 
jsem svolila, jablka byla šťavnatá 
a moc dobrá. Poprosila jsem, jestli 
bych je mohla dát také na výstavu. 
Prý jestli mám 3 kusy, tak ano. „ 
Když jste mi jedno snědli, tak už 
3 nemám,“ pomyslela jsem si. Na-
konec jsme se dohodli, že přinesu 
ještě jedno, a oni zatím určí mou 
odrůdu. Odpoledne jsem se do sálu 
vrátila, zrovna probíhala přednáš-
ka o pěstování jabloní, tak jsem jen 
potichu obešla vystavené exponáty, 
celá natěšená, kde najdu toho svého 
„Modrého Mauricia“. Moje jablíčka 
byla úplně stranou s cedulkou Eva 
Brožová, odrůda neurčena. Při-
padala jsem si vyčleněná, s jablky 
bez původu, s nalezenci. Nakonec 
jsem to „zklamání“ zapila dobrým 
jablečným moštem, který byl spolu 
s jablečnými pečenými dobrotami 
připraven jako občerstvení. Těch 
Šampionů a Renet tam byl plný sál, 
ale já měla něco extra! Hlavní je, 
že jsou jablíčka krásná na pohled, 
výborná na chuť a bez chemických 
postřiků.

Eva Brožová by se v ořechách mohla „koupat“.  Foto: archiv E. Brožové

5. 11. 19.00 - Třetí prst na levé 
ruce (hořkosladké drama o bez-
podmínečné lásce, tanci a odpuš-
tění, představení Divadla Na Fidlo-
vačce, vstupné 290 Kč)
6. 11. 17.00 - Hodinka s Pegasem 
(pořad mělnického literárního klu-
bu, vstup volný)
6. 11. 19.00 - Československé le-
gie 1914–1920 (přednáška Mgr. 
Františka Trávníčka, vstup volný)
7. 11. 19.00 - Laco Deczi & Celula 
New York (Swingový večer, mís-
tenky v den akce v pokladně MKD 
od 17.30, vstup volný)
8. 11. 18.00 - Florida – Havaj na 
Havaji (cestopisná přednáška Ka-
teřiny a Miloše Motani, vstupné 
120 Kč)
12. 11. 18.00 - Koukej, co kde lítá
(známí, neobvyklí a vzácní ptáci 
nejen v ČR, prezentace amatér-
ského ornitologa Vojty Hrabánka, 
vstupné 50 Kč)
14. 11. 15.30 - Přívoranka (hudeb-
ně zábavný pořad, vstupné 80 Kč)
16. 11. 19.00 - Rhapsódie v mod-
rém pokoji aneb Jaroslav Ježek a 
George Gershwin – dva muži mezi 
nebem a jazzem (koncert Ondřeje 
Havelky a jeho Melody Makers, 
vstupné 440 Kč)
18. 11. 15.00 - Čert a Káča (nedělní 
pohádka, účinkuje Divadelní agen-
tura Praha, vstupné 60 Kč)
19. 11. 18.00 - Střední Asie (cesto-
pisná přednáška Tomáše Kubeše, 
vstupné 80 Kč)
20. 11. 15.30 - Hezky česky od 
podlahy (hudebně zábavný pořad, 
vstupné 50 Kč)
21. 11. 19.00 - Limonádový Joe 
(představení v rámci přehlídky 
amatérských souborů Divadel-
ní večery Vladimíra Dědka 2018, 
účinkuje Ochotnický divadelní spo-
lek Mošna, Vraňany)
24. 11. 16.00 - Ten Sing – 20 let
(zpěv, kapela, tanec, divadlo – vy-
stoupení náctiletých hudebníků z 
YMCA Mělník, vstup volný)
25. 11. 19.00 - Den města Mělníka
(slavnostní večer, koncert Original 
Vintage Orchestra, místenky v den 
akce v MKD od 17.30, vstup volný)
27. 11. 17.00 - Koncert pro seni-
ory (vystoupení skupiny Regent, 
vstupenky lze zakoupit na MÚ 
Mělník, vstupné 50 Kč)
28. 11. 17.00 do 20.00 - Kurz vá-
nočního aranžování (kurz s lektor-
kami ze SOU Liběchov, rezervace 
na tel. 606 613 406 nebo lesnero-
va@mekuc.cz)
29. 11. 19.00 - Forbíny Rytířů 
Mělnických (vyprávění a zpívání 
o tom, co vše se může přihodit 
během vystupování a natáčení, 
vstupné dobrovolné)

MĚLNICKÉ KULTURNÍ  
CENTRUM

Jablíčka Evy Brožové zůstala bez jména...  Foto: archiv E. Brožové
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Pár slov o mléku do škol
Když se ke mně letos v létě 

donesla informace, že Mi-
nisterstvo zemědělství 

zruší program Mléko do škol, za-
jásala jsem. Bohužel předčasně, 
ukázalo se totiž, že jde jen o zre-
dukování dosavadního dotačního 
programu, do nějž od školního 
roku 2019/2020 nebudou zařazeny 
střední školy. Ponechme stranou 
příčiny tohoto stavu, důležité je, že 
projekt Mléko do škol (letos propo-
jený s projektem Ovoce a zelenina 
do škol) zůstává aktuální pro žáky 
základních škol. Cílem projektu je 
zvýšit konzumaci čerstvého mlé-
ka a mléčných výrobků a přispět 
ke snížení obezity mezi žáky. Jistě 
chvályhodná myšlenka, avšak jak 
známo, cesta do pekel je dlážděna 
dobrými úmysly. 

Kdysi jsem se v rámci zlepšování 
svého životního stylu dočetla, že 
hlavním nositelem chuti je v řadě 
potravin tuk. Tato informace, jejíž 
pravdivost jistě potvrdí konzumen-
ti nejen mléčných výrobků, se však 
na Ministerstvo zemědělství ne-
donesla, neboť v rámci jím (a Ev-
ropskou unií) dotovaného projektu 
dostávají žáci ZŠ zdarma mimo jiné 
bílé neochucené jogurty, u nichž 
podíl tuku činí v lepším případě 
3 %, v horším 0,1 %. Tyto jogurty 
milují věčné „dietářky“, avšak věř-
te mi, že žáci základní školy kyselý 
bílý jogurt nikterak neocení. Pokud 
ministerstvo uvádí, že projekt má 
zvýšit konzumaci čerstvého mléka, 
pak je na místě vysvětlit si pojem 
čerstvý – Slovník spisovné češtiny 
pro školu a veřejnost uvádí toto: 
nedávno vzniklý, vyrobený, opatře-
ný. Avšak jedním dechem dodává, 
že slovo čerstvý může znamenat  
i odpočatý. Věřila bych, že „čers-
tvé“ mléko (dodávané v balení Te-
traPack do škol) bude spíše hodně 
odpočaté, soudě podle jeho trvan-
livosti, která se pohybuje okolo 6 
měsíců. 

Ponechám-li stranou uvedené 
údaje, praktická stránka mléčného 
a ovocného projektu má rovněž sla-
bá místa. Rozdávání mléka a ovoce 
mi týdně zabere alespoň deset mi-
nut. Započítám-li osvětu, kterou 
jsem zavedla poté, co jsem asi 20 
načatých a nesnědených jogurtů 
našla v koši mé pětadvacetihlavé 
třídy, máme z toho rovnou čtvrtho-
dinu ukrojenou z výuky. Samozřej-
mě se nabízí řešení – mohu rozdat 
jogurty či mlíčka o přestávce. I tuto 
možnost jsem již vyzkoušela, avšak 
někteří žáci nejsou o přestávkách 

ve třídě, natož v lavicích, a jiní  
s oblibou hrají s mléčnými výrobky 
kinetickou hru „Škatulata, hejbejte 
se!“.

Co se osvěty týče, pokoušela jsem 
se dvanáctiletým dětem vysvětlit, 
že bílý jogurt s 0,1 % tuku oprav-
du nebude sladký, tudíž by možná 
bylo dobré vzít ho domů, přidat si 
do něj domácí marmeládu či ovo-
ce, nebo ho – samozřejmě v kraj-
ním případě – odevzdat mamin-
kám, které obvykle mají pocit, že 
potřebují shodit nějaké to kilo do 
plavek, takže po kyselém neochu-
ceném jogurtu s tolika užitečnými 
živými kulturami jistě skočí jako 
divé. Případně je možné z takové-
ho jogurtu upéct báječný jogurtový 
koláč, nejlépe s borůvkami. Sice 
zabijete ty miliony užitečných po-
tvůrek, ale děti si určitě pochutnají. 
O recept se ráda podělím.

Odpoledne téhož dne, kdy jsem 
vyplýtvala svůj myšlenkový poten-
ciál na téma: co s kyselým jogur-
tem?, mě kolegyně informovala, 
že při procházce s kroužkem mla-
dých ekologů našla za plotem hři-
ště dalších dvacet kousků načatých 
a vyhozených jogurtů, které tam 
patrně odložili chuťově neuspo-
kojení klienti školní družiny. Při 
cestě domů jsem zjistila, že jogurt 
s minimem tuku má celkem slušné 
antigravitační schopnosti a rovněž 
výbornou přilnavost, neboť pěkně 
držel na stěnách v šatně. Plastové 
kelímky zdaleka tak dobré vlast-
nosti neměly, jelikož popadaly na 
zem, kterou stihly alespoň lehce 
potřísnit. I cesta od školy do cen-
tra města byla patřičně ozdobena, 
modrá barva kelímků se hezky vy-
jímala na chodnících i přilehlých 
travnatých plochách. 

Abych však nekřivdila ostatním 
mléčným výrobkům – mlíčka v 
balení TetraPack mají také něco do 
sebe, zvlášť když na krabičku s ne-
dopitým mlíčkem šlápnete. Hned 
se jeden tatínek nabízel, že třídu 
vymaluje. Jsem krutá, mlékem po-
stiženou stěnu přemalovával žák, 
který tak úspěšně sešlapával. 

Časem jsem zjistila, že na Mini-
sterstvu zemědělství, potažmo ve 
společnosti Laktea, jež má distri-

buci mléčných výrobků a ovoce se 
zeleninou na starosti, mají smysl 
pro humor, neboť dokázali sjedno-
tit dny, kdy do školy mlíčka a ovoce 
či zeleninu dodávají. Vím, že velký 
šéf a guru vaření Pohlreich mluví o 
potřebě objevování nových chutí, 
ovšem některé kombinace z pera 
Laktey jsou hodně rafinované. U 
nás ve škole se osvědčilo duo mlíč-
ko – hruška, jež nejprve prověřilo 
odolnost dětských žaludků, vzápětí 
schopnosti naší zdravotnice a sou-
běžně s tím i pohotovost pedagogů, 
suplujících role uklízeček.

Naivně jsem si myslela, že mléčný 
a ovocný projekt ovlivňuje pou-
ze můj profesní život. Jak hluboce 
jsem se mýlila, jsem pochopila až 
poté, co má devítiletá dcera, pa-
mětliva rad spořivé matky, přinesla 
ten zdravý jogurt domů. Ukázalo 
se však, že uložení kelímku do při-
hrádky na pravítko nebyl dobrý ná-
pad. Trojúhelník s ryskou má zkrát-
ka ostré hrany. Spořivá maminka 
vskutku „ušetřila“. Nejprve čas, po 
který se marně pokoušela navlhče-
ným hadříkem odstranit důsledky 
vzájemného soužití tak rozdílných 
entit, jakými jogurt a pravítko jistě 
jsou, následně energii, když nasta-
vovala program pračky, v jejímž 
bubnu si hověla poněkud zapácha-
jící školní brašna. Korunu všemu 
nasadil tatínek, který dceři vysvět-
lil, že dávat svačinu k pravítku je 
nehygienické a nelogické. Když se 
večer taška sušila v sušičce, měla 
jsem za to, že jsem program Mléko 
do škol protentokrát přežila. Pravé 
překvapení mě čekalo ráno, neboť 
dospívající syn si věci do školy při-
pravuje až těsně před odchodem z 
domova. Vzhledem k tomu, že je 
pravým synem svého otce, neumís-
til jogurt nelogicky a nehygienicky 
k rýsovacím potřebám, nýbrž ho 
svěřil společnosti učebnic. Bohužel 
i některé učebnice mají ostré rohy!

Další týden jsem žila v bláho-
vé naději, že mě v rámci „mlíček  
a ovoce“ nemůže nic překvapit. Ve 
středu ovšem opět dorazilo mlíčko 
a ovoce, konkrétně hroznové víno. 
Ač občas vyučuji i matematiku,  
nedokázala jsem ty tři trsy, které mi 
byly pro mých 25 svěřenců přiděle-
ny, spravedlivě rozdělit. A to jsem 
celou velkou přestávku strávila 
rozstříháváním hroznů a počítá-
ním jednotlivých kuliček. Netušila 
jsem, že po téměř dvaceti letech ve 
školství skončím jako svačinářka. 

Vlaslava Kaulerová - Vaňková,
učitelka ZŠ Mšeno

Mlíčko a hruška prověřily 
odolnost dětských žaludků, 
schopnosti naší zdravotnice 
a pohotovost pedagogů, 
suplujících role uklízeček.

...pokračování ze strany 3

Ráda bych ponechala stranou 
alespoň srkání při jídle, které 
člověku tak nanejvýš zkazí chuť 
při obědě ve školní jídelně, ale 
ono půjde asi o víc. Škoda, že se 
nemohu Sokrata dotázat, zda se 
jeho povzdech nad přístupem k 
jídlu vztahuje i na mandarinky 
naházené v odpadkovém koši, do 
nichž dětičky napíchaly brčka (asi 
měl téct roavnou džus), jogurty 
válející se na silnici či namazané 
housky, jež při příchodu do hodin 
často spatřuji nejen v koši, ale 
rovnou pod nohama mých svě-
řenců. (Pokud jste si v souvislosti 
s mandarinkami vzpomněli na 
fronty v období kolem Mikuláše, 
vězte, že nejste sami.) Už nám 
zbývá jen přepych a tyranizování 
učitelů. Co se tyranizování týče, 
jsou děti jen vynalézavějšími ko-
piemi svých rodičů. Někdy nevíte, 
kdo vám daný den ztrpčil více, 
zda rodič, který se jako lev bije za 
své zpovykané děcko, či dotčený 
potomek, proti jehož invektivám 
jste se snažili ohradit. A přepych? 
Pro mě je tedy úplným přepy-
chem, když přežiji další den ve 
společnosti naší mládeže a poda-
ří se mi uchovat si naději. Mírný 
optimismus ve mně však vyvo-
lávají nenaplněná slova dalšího 
velkého Řeka, básníka Hesioda: 
„Ztratil jsem všechny naděje, po-
kud jde o budoucnost naší země, 
když dnešní mládež převezme 
do svých rukou kormidlo říze-
ní. Je to mládež nedisciplinova-
ná, drzá, nesnesitelná (…).“ Ač 
se to nezdá, ona „nesnesitelná 
mládež“ se podílela na vytvoření 
klasické řecké kultury v tom nej-
lepším slova smyslu. 

Upozornění pro čtenáře: Po-
dobnost vylíčených událostí není 
čistě náhodná, ale vychází z reál-
ných zážitků pisatelky.

Vladislava Kaulerová 
Vaňková, učitelka ZŠ Mšeno

SLOUPEK UČITELKY

Vytvářejte s námi

mšensko
▪ Chcete se podílet  

na obsahu Mšenska?
▪ Chcete dobře propagovat 

svou obec?

Své příspěvky posílejte na:
msensko@email.cz
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Vážení občané,
ráda bych vám poděkovala jménem 
našeho sdružení za všechny hlasy, 
které jste ve volbách dali našim kan-
didátům a celému našemu sdružení. 
Získali jsme šest míst do zastupitel-
stva města  a děkujeme za tento 
skvělý výsledek. Až budete číst tyto 
řádky, bude již rozhodnuto o složení 
vedení  i rady města. Při všech povo-
lebních jednáních  jsme respektovali 
výsledek voleb i  názor voličů, kteří 
oběma nejsilnějším uskupením dali 
po stejném počtu mandátů, a po ce-
lou dobu jsme zastávali pevný postoj 
a  navrhovali poměrné zastoupení v 
radě města 2-2-1, který nám připa-
dá jediný smysluplný. Chceme stavět 
na tom, v čem se všichni shoduje-
me,  a ve sporných  bodech hledat 
rozumné kompromisy.  Ať už bude 
výsledek hlasování na ustavujícím 
zasedání zastupitelstva jakýkoliv, 
budeme pracovat vždy ve prospěch 
města a občanů. Přeji vám všem 
hezký zbytek roku 2018.

Za sdružení  Pro Mšeno                                                                                                
Marcela Prieložná

PODĚKOVÁNÍ
VOLIČŮM Letošní podzim byl bohatý  

na turnaje v královské hře

Adam Ščasný vybojoval v Liberci stříbro. Foto: archiv R. Burdy (2x)

Zámek dostane vlastní přípojku
Budova stráneckého zámku bude 
mít svoji přípojku elektřiny. Dopo-
sud byl zámek připojen na trafo 
Zemědělské společnosti Stránka a 
nájemníci platili elektřinu podle od-
počítávacích elektroměrů. Při celko-
vé rekonstrukci bytů v zámku budou 
modernizovány také elektrické roz-
vody, kdy každý byt bude mít svůj 
elektroměr a nájemníci budou platit 
spotřebu přímo dodavateli. Přípojka 
se zdržela o osm měsíců, protože 
musel být vypracován nový projekt 
a kabelové vedení je nyní vedeno 
přes pozemky řádu Augustiánů. Je 
nutno poděkovat panu Černému, 
který vyřizuje tyto záležitosti za řád 
Augustiánů, za jeho vstřícný přístup. 
Foto: Štefan Dvorščík

Se zahájením školního roku se 
naplno rozjel i šachový krou-
žek při ZŠ Mšeno. Pokročilej-

ší šachisté se pravidelně zúčastňují 
regionálních turnajů pod hlavičkou 
Sokola Mšeno, který je členem Ša-
chového svazu ČR.

Poslední zářijový víkend se konal 
dvoudenní turnaj na učilišti v Kani-
ně. Mšenský oddíl zde reprezento-
vali Matěj Hanzelín, Jakub Burda a 
Nikola Krupka.

Turnaje se zúčastnilo 20 šachistů 
z Prahy, Kralup, Neratovic, Bakova, 
Mšena a Mladé Boleslavi. Prvenství 
si odvezl do Prahy Vojtěch Schula, 
který jako jediný nebojoval o po-
stupové body do Středočeského 
krajského přeboru. Z našich žáků 
se nejlépe umístil Jakub Burda - 7. 
místo. Matěj Hanzelín skončil na 
11. místě a Nikola Krupka na 17. 

místě.
Poděkování si zaslouží vedení ka-

ninského učiliště, které nám posky-
tuje veškeré zázemí pro šachy a pro 
další sportovní aktivity.

Prodloužený zářijový víkend ša-
chově pokračoval v neděli v restau-
raci U Zlatého lva, kam se přesunul 
tradiční Turnaj šachových beznadě-
jí, pořádaný dosud v Kanině.

Turnaje se zúčastnilo 23 borců ze 
tří krajů ČR. Nejvzdálenější účast-
níci dorazili až z Mostu a z Povrlů. 
V turnaji s recesistickým názvem 
se neodměňuje jenom vítěz, ale na-
opak poslednímu náleží titul „Ša-
chová beznaděj“.  Tentokrát si ho 
odvezla Tereza Kuličková z oddílu 
CAISSA Roztoky.  Vítězem turnaje 
se stal Jiří Gregor z Prahy. Mšen-
ský Sokol měl v turnaji jediného 
zástupce, který byl zároveň pořada-
telem, rozhodčím a autorem tohoto 

článku v jedné osobě.  Skončil jsem 
na 6. místě, což vzhledem k pitné-
mu režimu se šachovými přáteli ne-
byl vůbec špatný výsledek.

V říjnu jsme zavítali na dva turna-
je do sousedního Libereckého kraje. 
Kolize s fotbalem bohužel zapříčini-
la, že jsme turnaje obsadili vždy jen 
jedním hráčem.

6. října nás ve Varnsdorfu repre-
zentoval Jakub Finkous, který se 
umístil ve druhé polovině startov-
ního pole. Úspěch jsme slavili 20. 
října na turnaji v Liberci, kde Adam 
Ščasný vybojoval v devítikolovém 
turnaji stříbro v kategorii III. liga. 
Přitom ještě tři kola před koncem 
turnaje byl na čele. 

Koncem října absolvujeme s po-
kročilejšími žáky šachové soustře-
dění v Harrachově. Ale o tom až v 
dalším čísle.

Roman Burda
Šachovou beznadějí se stala  
Tereza Kuličková.

 Vážení přátelé,
ačkoli volby nedopadly podle přá-
ní nás všech, jsou za námi. Nyní 
se podle mne sluší poděkovat vám, 
voličům, kteří jste přišli a vyjádřili 
názor. Je jedno, komu jste své hlasy 
věnovali. Důležité je, že jste využili 
právo jít k volbám. Děkuji voličům, 
kteří se rozhodli podpořit naše sdru-
žení nebo třeba jen některé z nás. 
Moc si toho vážíme. I když jsme 
doufali v lepší výsledek, byli jsme 
rádi, že se do zastupitelstva dostali 
aspoň dva naši kandidáti. Naším 
cílem nebylo ovládnout radnici, o 
čemž svědčí i fakt, že jsme neměli 
kandidáta na starostu. Naším hlav-
ním cílem bylo spravedlivě vyrovnat 
síly v radě města a pokusit se zlepšit 
dost napjaté vztahy mezi vládnoucí 
koalicí a opozicí. Nyní, po ustavují-
cím zasedání, nám bohužel nezbývá 
než konstatovat, že se nám to nepo-
dařilo. Ne všichni zvolení zastupitelé 
měli zájem najít společnou cestu a 
řeč. Naše snahy ztroskotaly, proto-
že je nakonec nepodpořili zvolení 
členové našeho sdružení. Mě osob-
ně velmi mrzí, že letošní volby byly 
soubojem dvou stran, který rozdělil 
město na dvě poloviny - jedna pod-
porovala stranu M. Macha, druhá 
stranu M. Prieložné. Někdy mi při-
padá, jakoby se na sebe někteří lidé 
nemohli skoro ani podívat. Kladu 
si ovšem otázku - proč? Vždyť jsme 
všichni Mšeňáci, sousedé, spolužáci, 
kamarádi. A měli bychom mít všich-
ni stejný cíl - pracovat ve prospěch 
našeho města. A já stále věřím, že to 
možné je! Tak snad někdy příště...

Jiří Říha, Patrioti Mšenska
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Václav Schneider (* 9. 2. 1915 
Nebužely † 3. 11. 1978 Vídeň), 
kněz. Vstoupil po maturitě do 
rytířského řádu Křižovníků s 
červenou hvězdou (mužský řád 
řeholních kanovníků), byl vysvě-
cen na kněze a jako farář působil 
v Praze – Michli a Krči. V roce 
1951 byl zatčen jako ostatní čle-
nové řádu, odsouzen a nucen 
pracovat v uranových dolech. V 
roce 1967 se mu podařil útěk do 
Rakouska, kde vykonával opět 
kněžskou činnost. S podlome-
ným zdravím podlehl zákeřné 
chorobě.
Jan Pavel Režný (* 5. 11. 1888 
Mšeno † 21. 7. 1946 Praha), 
učitel, sbormistr. Základní vzdě-
lání získal ve Mšeně, učitelskou 
aprobaci v Jičíně, hudbu studo-
val v Praze. V letech 1919 – 1930 
byl učitelem a sbormistrem zpě-
váckého spolku v Horních Po-
černicích, 1931 – 1933 učil na 
reálném gymnáziu v Břeclavi a 
1933 – 1941 v Praze. Všude za-
kládal a vedl pěvecké sbory. Byl 
též autorem sborových skladeb. 
Zejména na konci svého života 
navštěvoval rodné Kokořínsko.
Jindřich Kettner (* 24. 8. 1848 
Mšeno † 27. 11. 1928 Praha), 
stenograf.
Absolvoval gymnázium v České 
Lípě a v roce 1871 přijal místo 
pokladníka na stavbě železniční 
trati Praha – Neratovice, načež 
byl zvolen do představenstva 
Severozápadní dráhy. Věnoval 
se cizím jazykům a těsnopi-
su českému i německému. Byl 
spoluvydavatelem Slovníčku sa-
moznaků a zkrácenin těsnopisu 
českého. Spolu s profesorem 
Josefem Honzíkem založil Ste-
nografickou společnost českou 
a obohatil nový projev psaného 
slova v češtině, němčině a italšti-
ně. Vydával ilustrovaný časopis 
pro stenografy, který byl hojně 
odebírán a čten v Rakousku, Ně-
mecku a Švýcarsku.
Čeněk Zahálka (* 3. 12. 1856 
Příbram † 27. 11. 1938 Roudnice 
nad Labem), profesor, paleonto-
log. Působil na střední hospo-
dářské škole v Roudnici nad La-
bem, zabýval se zkamenělinami 
křídového útvaru na Mělnicku 
včetně bohatých zásob spodní 
pitné vody, zásobující Kokořín, 
Mšeno, Mělník, a rovněž jeho 
zásluhou bylo Mělnicko poměr-
ně dobře geologicky prozkou-
máno. Podle svých výzkumů roz-
dělil český útvar křídový celkem 
na 12 pásem (mj. pásmo dřínov-
ské, vehlovické, mělnické). 

 
(M. Sígl: Kdo byl a kdo je)

KALENDÁRIUM
MŠENSKA

Memoriál Pepy Babáka se hrál 
během slunečného dopoledne
V pátek 28. září se konal už 

posedmé Memoriál Josefa 
Babáka - turnaj starších 

přípravek ve fotbale.
Na mšenském stadionu se sešlo 

mnoho dětí se svými trenéry, ně-
které podpořili i jejich rodiče.

Hrálo se na sluníčkem prohřátém 
hřišti, které bylo rozděleno na dvě 
části a na každé z nich se odehrával 
zápas. Turnaj začal úderem deváté 
hodiny a vyhlášení výsledků pro-
běhlo kolem třinácté hodiny.

Z pěti týmů se nejlépe daři-
lo mužstvu Dynamo Nelaho-
zeves, druhou příčku obsadili 
fotbalisté z Horních Počapel A, 
třetí místo patřilo chlapcům ze 
Mšena A, na čtvrtém místě bylo 
Mšeno B a na páté pozici Horní 
Počaply B. Každý tým si odne-
sl diplom, pohár, dětský šampus  
a tašku sladkých dobrot.

Oceněn byl také nejlepší hráč, 
brankář a střelec – zde nutno po-

Beletrie
J. Stránský: Stařec a smrt
V. Bauman: Paci, paci, paci
M. Kundera: Kniha smíchu a 
zapomnění
M. Kelner: Autismus & char-
donnay
M. Bondy: Co odvál dým
P. Taussig: Chlapec, který přežil 

Nové knihy v Městské knihovně ve Mšeně
pochod smrti
R. Třeštíková: Veselí
I. Devátá: Kde spí lufťáci
T. Březinová: Sanatorium raně-
ných duší
T. Brdečková: Alhambra
I. McEwan: První láska, posled-
ní pomazání
M. Cunnigham: Sněhová 
královna
A. Lustig: Nemáme na vybra-
nou
A. Weir: Anna Boleynová
J. Bauer: Klášterem obchází 

ďábel

Detektivky
J. Patterson: Šťastné a veselé; 
Podezřelý č.1
M. H. Clarková: Má rád hudbu, 
rád tančí

Literatura pro děti
V. Haškovec: Malované dějiny 
Evropy
V. Baránková: Kouzelná cesta 
domů

Na mšenském stadionu se utkalo pět týmů dětí. Foto: archiv A. B. (3x)

dotknout, že nejvíce branek vstřelil 
Martin Kroupa ze Mšena. 

Chtěli bychom tímto poděkovat 
všem fotbalistům a fotbalistkám. 
Podle toho, jak jsme turnaj sledo-
vali, tak každý z nich se snažil po-
dat ten nejlepší výkon – a povedlo 
se to všem! Dále bychom chtěli po-
děkovat jejich trenérům, rodičům 

a příznivcům, stejně tak Jitce Sas-
kové a Lubošovi Nechybovi, kteří 
otevřeli stánek, kde jsme  všichni 
měli možnost se občerstvit. Nej-
větší dík však patří Jirkovi Zabi-
lanskému z SK Mšeno za zorgani-
zování turnaje, za jeho úsilí, snahu 
a čas.

Anička Babáková s rodinou

Memoriál nese vzpomínku na velkého fanouška mšenského fotbalu Josefa Babáka.
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Základní škola Mšeno informuje
Kurz první pomoci
V úterý 18. září k nám do školy při-
jel odborný lektor z Českého červe-
ného kříže a zájemci z řad žáků se 
mohli zúčastnit dvouhodinového 
kurzu první pomoci.

Kulatý stůl na radnici
V pondělí 17. září se vybraní žáci 
zúčastnili veřejného fóra na radni-
ci ve Mšeně „Desatero problémů 
města Mšena 2018“, kde u stolu 
mládeže přispěli do diskuze svými 
nápady.

Sportuj ve škole
Dříve projekt Hodina pohybu na-
víc, který probíhal pod hlavičkou 
MŠMT, se tento rok změnil na 
projekt Sportuj ve škole a zaštiťuje 
ho Asociace školských sportov-
ních klubů. Projekt je určen pro 
žáky prvního stupně, kteří mají  
rádi pohyb a chtějí sportovat.  
U nás probíhá Sportuj ve škole 
ve třech dnech a žáci mohou na-
vštěvovat jeden z nich. V projek-
tu se věnujeme míčovým i jiným 
kolektivním sportům, základům 
gymnastiky a atletiky a rozvoji vše-
strannosti.  

Úspěšný atletický čtyřboj
V úterý 18. září se družstva starších 
žáků a žákyň zúčastnila atletického 
čtyřboje družstev v Neratovicích. 
Naše týmy zvládly 60 m, hody/
vrhy, skoky a vytrvalost velmi dob-
ře a v okresní konkurenci obstály. 
Chlapcům utekl bronzový stupínek 
o pár bodíků a skončili na pěkném 
4. místě. Dívky navázaly na úspěš-
né loňské vystoupení a opět vybo-
jovaly skvělé 2. místo.

I n z e r c e

Týden mobility
Ve čtvrtek 20. a pátek 21. září se 
uskutečnil projekt Dopravní vý-
chova a bezpečně do školy. Mladší 
děti se vydaly ke mšenské mateřské 
škole, kde společně s tamními dět-
mi malovaly na silnici, a pro starší 
žáky byla před školou připravena 
slalomová dráha, kterou projížděli 
na kole.

Jablíčkový den
Druhá třída si ve čtvrtek 20. září 
připravila „Jablíčkový den“. Jablíč-
kové téma prolínalo matematikou 
- skládala se puzzlová jablíčka s 
příklady, češtinou - četl se článek 
o jablíčkách, ale hlavně pracovními 
činnostmi a výtvarnou výchovou. 
Jablíčkového skřítka si děti vzaly 
domů a mamince upekly malého 
jablíčkového šneka.     

Mgr. Eva Malá, třídní učitelka

Regionální školní florbalová liga 
RŠFL 2018/2019 se celkově účast-
ní 16 škol, rozdělených do 2 divizí 
(Kralupy - 8 a Mělník - 8). Celko-
vě odehrají naši hráči 14 utkání ve 
své „mělnické“ divizi, a pokud se 
jim bude dařit, mohou postoupit 
do závěrečného finálového klání 
v Kralupech o absolutního vítěze 
ligy (postupují vždy pouze první 
4 týmy z každé divize). Na prvním 
turnaji jsme uhráli 2 remízy proti 
ZŠ Seifertova Mělník a 3. ZŠ Nera-
tovice a odvezli si 2 body.

Přespolní běh Polabím
V úterý 25. 9. se vybraní žáci zú-
častnili okresního kola přespolního 

běhu na Mělníku. Chlapci ze 6. a 7. 
třídy obsadili 4. místo a nejstarší 
dívky i chlapci skončili shodně na 
3. místě. Družstvo chlapců i dívek 
z prvního stupně zvítězilo a po-
stoupilo do krajského kola, které 
proběhlo 9. října v Kutné Hoře a 
obě družstva tam shodně obsadila 
6. místo.

Soutěž v první pomoci
V soutěži, kterou pořádá Soukromá 
střední zdravotnická škola Mělník,  
družstvo deváťaček obsadilo skvělé 
první místo z 12 družstev a druhé 
družstvo složené z žáků osmé třídy 
skončilo na velmi pěkném 8. místě.

Exkurze šestých ročníků
6. října se žáci VI.A a VI.B vydali 
do Mladé Boleslavi, kde si prohléd-
li výstavu Za klenoty Nilu s progra-
mem a výtvarnou dílnou. Ve druhé 
části exkurze navštívili minizoo v 
Ekocentru Zahrada.

Malá kopaná
Za účasti 5 týmů se 11. října ode-
hrál turnaj v malé kopané o postup 
do finále okresu. Náš tým vybojo-
val (po zbytečných komplikacích) 
2. postupovou příčku a postoupil 
do Neratovic, kde se utkal s nejlep-
šími celky okresu a nakonec obsa-
dil 6. místo v okrese.

Školní kolo Piškvorkiády
Ve čtvrtek 11. října se v učebně 
fyziky od 14 hodin konalo škol-
ní kolo soutěže v hraní piškvorek. 
Školního kola se zúčastnilo 22 žáků 
z druhého stupně. Každý si mohl 
zahrát až 11 duelů. Za vítězství se 
udělily 2 body, za remízu 1 bod. Ti 
nejlepší sestaví 2 soutěžní týmy a v 
pátek 9. listopadu se v Mladé Bole-
slavi zúčastní oblastního kola.                       

      Mgr. Jan Podpěra

Divadelní představení Mělník
V pátek 12. 10. se VII.B, VIII. a IX. 
AB vydaly na Mělník do kulturní-
ho domu, kde zhlédli představení 
Like Shakespeare a dozvěděli se 
více o tomto autorovi a jeho dílech. 
Některé třídy zůstaly ještě v Mělní-
ku a navštívily exteriérovou výsta-
vu Mělník na cestě k 28. říjnu 1918.

Florbalový turnaj
Ve čtvrtek 18. 10. se výběr žáků  
a žákyň 4. a 5. tříd zúčastnil flor-
balového turnaje na Mělníku, kde 
obsadili 5. místo. 

připravila Radka Nečasová

Mšenští školáci se během září a října nenudili. Foto: archiv ZŠ Mšeno (2x)
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Pohodlně, rychle, nejlevněji. 
To je aplikace PID Lítačka

Sběratel shání

STARÉ PIVNÍ LAHVE,
SKLENICE

s nápisy již zrušených 
pivovarů v našem  
regionu. Například  

Pivovar Lobeč, Pšovka  
a další. Rád je od vás 

odkoupím.

Telefon: 732 170 454

Pronajmu nebo prodám zahradu 
ve Mšeně - Bílkách o rozloze cca 
2 000 m2. Jde o rovinu s chatkou 
a přístřeškem na nářadí. Případní 
zájemci se mohou ozvat na tele-
fon 606 583 022  nebo elektro-
nicky na adresu: plasilova.vera@
seznam.cz.

Daruji zhruba 60 mšenských pá-
lených cihel - za odvoz a uklizení 
místa jejich skládky, naproti domu 
čp. 283 v Růžové ulici ve Mšeně 
(vlevo u silnice směrem ze Mšena 
na Lobeč, Nosálov) Tel.: 606 339 
340 (K. Kokeš).

Inzerujte zdarma 
Soukromý řádkový inzerát v mě-
síčníku Mšensko můžete podat 
zdarma, a to elektronicky na 
emailu: msensko@email.cz nebo 
na telefonu: 724 846 381.

PRODÁVÁME
SHÁNÍME

1 cm jednosloupce                20 Kč
1 cm dvojsloupce                   40 Kč
1 cm trojsloupce               60 Kč
1 cm čtyřsloupce               80 Kč
                       (Ceny jsou bez DPH 21 %.)
Inzerci v novinách Mšensko lze sjed-
nat na emailu: msensko@email.cz 
nebo na telefonu 724 846 381.

Ceník plošné inzerce

VÝUKA ANGLIČTINY
ve Mšeně a okolí

■ s rodilým mluvčím 
■ soukromé i skupinové 
hodiny pro začátečníky  

i pokročilé
■ u vás doma i v kanceláři 

Bližší informace:  
777 599 814

gavinhuban@seznam.cz

I n z e r c e

ŽELEZÁŘSTVÍ -  ELEKTRO
Václav Kuneš

Prodáváme:
VODOINSTALAČNÍ  MATERIÁL
KOVÁNÍ  –  ZÁMKY – VLOŽKY

ELEKTRO MATERIÁL
LEPIDLA –  TMELY –  MAZADLA

SPOJOVACÍ  MATERIÁL
Zajišťujeme: 

VÝROBU KLÍČŮ
OPRAVY ELEKTRICKÉHO NÁŘADÍ

BROUŠENÍ  NOŽŮ,  KOTOUČŮ A ŘETĚZŮ
Kontakt: Nemocniční 483, Mělník

(mezi autobusovým nádražím a nemocnicí)
Tel.: 315 626 051, mobil: 604 136 125

vendelinkunes@seznam.cz
www.zelezarstvi -kunes.cz

I n z e r c e

Stále oblíbenější mobilní apli-
kace PID Lítačka přináší ces-
tujícím v Praze a Středočes-

kém kraji nejpohodlnější způsob 
nákupu krátkodobých jízdenek pro 
cestu veřejnou dopravou v rám-
ci Pražské integrované dopravy 
(PID). 

Nejrychlejší cestování 
Aplikace vyhledá dopravní spo-

jení podle vaší polohy a doporučí 
nejlevnější jízdenku s platností 30 
minut až 3 dny pro cestu veřejnou 
dopravou v rámci Pražské inte-
grované dopravy (PID). Výhodou 
aplikace je schopnost pracovat s 
aktuálními informacemi o dopra-
vě v rámci PID, a to včetně výluk 

a mimořádností. Máte jistotu, že 
aplikace vyhledala nejrychlejší 
možnou cestu. Zaplacení jízdenky 
probíhá pomocí nahrané platební 
karty nebo služby Masterpass, jíz-
denka je aktivní do dvou minut od 
zakoupení. 

Jízdenka zakoupená přes mobilní 
aplikaci je platná ve všech pásmech 
PID, tedy i v integrovaných částech 
Středočeského kraje, včetně vlaků 
ČD. 

Příští rok pro dlouhodobé 
kupóny

Aplikace zobrazuje také přehled 
parkovišť P+R a jejich aktuální ob-
sazenost, takže mají řidiči přehled, 
kde mohou odstavit svůj automobil 

a pokračovat pohodlně veřejnou 
dopravou. Další šikovnou funkcí je 
nákup až deseti jízdenek najednou, 
které si cestující aktivuje podle po-
třeby. Zakoupenou jízdenku může-
te navíc předat dalšímu uživateli. 

„Intenzivně pracujeme na dalším 
rozvoji, aby od začátku příštího 
roku mohli cestující přes aplika-
ci kupovat i dlouhodobé časové 
kupóny,“ vysvětluje Michal Fišer, 
generální ředitel společnosti Ope-
rátor ICT, a.s., která má vývoj a 
správu aplikace na starosti. 

Aplikace je zdarma ke stažení v 
App Store a Google Play. 

Více na pid.litacka.cz/aplikace
(pr)

Kanalizace zkolaudovány
Sedlec - Vážení vlastníci objektů v 
Sedlci, s potěšením mohu konsta-
tovat, že se nám v posledním záři-
jovém týdnu podařilo zkolaudovat 
oba systémy kanalizace v Sedlci. 
Tedy splaškovou (gravitační i tla-
kovou část) a dešťovou. 

Od prvního říjnového dne tedy 
běží roční lhůta pro připojení pro 
ty, kdo chtějí dostat od města da-
rem část přípojky na veřejném 
prostranství a revizní šachtu, nebo 
čerpací jímku s příslušenstvím. 

Protože se městu podařilo získat na 
část stavby dotaci, kde je podmínka 
připojit 50 % objektů do 31.3.2019, 
prosím, abyste v připojování byli 
aktivní a podařilo se nám tento cíl 
splnit.

Návod, jak postupovat při při-
pojování, zveřejníme v nejbližších 
dnech po domluvě s provozovate-
lem splaškové kanalizace, Středo-
českými vodárnami, a. s.

Martin Mach,
starosta

 

V sobotu 17. listopadu od 15 
hodin se bude v kině Máj v 
Doksech konat sedmý ročník 
filmového festivalu SNOW FILM 
FEST.  Mšeňáci se ho dočkají o 
týden později ve stejném čase v 
sokolovně.

Festival představí ty nejlepší 
dokumentární filmy se zimní 
tematikou. V šesti filmech se  
podíváte do Grónska a Kanady, 
procestujete Balkán a Island, 
navštívíte Chile a Laponsko. 

Na jaké filmy se letos můžete 
těšit? Parta nadšenců má sen 
sjet na kajaku nejseverněji po-
loženou řeku Grónska. Mrazivé 
podmínky však ve filmu Into 
Twin Galaxies udělají z běžné 
vodácké expedice extrémní zá-
žitek. Kdo by nesnil o tom být 
nomádem, žít tam, kde se nám 
zachce, dělat, co nás napadne, 
třeba objevovat nedotčené bal-
kánské svahy, jako ve filmu In 
Gora. Někdo raději brázdí upra-
vené trasy při slalomu nebo 
sjezdu. A někdo jezdí tak rád  
a tak dobře, že získá medaile 
na světových závodech. Jak vy-
padá příprava skupiny Ondře-
je Banka, vypráví film Kámen,  
nůžky, Vagus. Dobrodruhy  
a samotáře zveme na film Fro-
zen Road. Ten je pohledem do 
duše cyklisty, který se vydal 
vstříc mrazivým pustinám Ka-
nady. Freezing přiblíží dvojici 
surfařů komentujících svůj vý-
let na Island. Film Lapin Kulta je  
návratem na finskou řeku Ivalo. 
Místo plavidla budou v hlavní 
roli lyže a sáně.                    (red)

Filmy promítne 
kino i sokolovna
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V roce 2009 jsem absolvoval 
dvoutýdenní putování po 
Portugalsku. Do země se 

od nás dříve pro přílišnou vzdále-
nost moc necestovalo a pozornosti 
turistů spíše unikala. A to i přesto, 
že se může pochlubit významným 
množstvím architektonických pa-
mátek a bohatou historií, která 
kdysi ovlivňovala podstatnou část 
světa. Cesta autobusem s jedním 
přespáním v Callela poblíž Bar-
celony byla pro tělo drsná. Ale to, 
co jsme během putování v dalších 
dnech viděli, nám dalo na tyto 
útrapy zapomenout. 

Postupně jsme poznali podstat-
nou část této země se spoustou 
překrásných míst.  Zmíním se ten-
tokrát pouze o jedné lokalitě, a tou 
je nejzápadnější bod evropského 
kontinentu. Nacházíme se na sto 
čtyřicet metrů vysokém skalním 
útesu Cabo da Roca a koukáme 
na mořskou hladinu hluboko pod 
námi. Hned nás upoutá poměrně 

Cabo da Roca aneb z Čech až na konec světa
Putování po nejkrásnějších místech Evropy se Zdeňkem Berglem       15.

Lidé často riskují a vstupují za zábradlí. Pár jich prý už spadlo...

velká budova s vysokou věží ma-
jáku. Upozorňuje nejen nás, ale 
hlavně námořníky, že plují blízko 
pevniny s rozeklanými skalnatými 
útesy. Tady se zdržíme a pořádně si 
celý prostor projdeme. 

Nejvíce lidí se zdržuje u kamen-
né mohyly s deskou, na které nápis 
uvádí nezbytné geografické údaje. 
Každý se tu fotografuje, musím 
taky. Po Nordcappu a Gibraltaru 
je to třetí geograficky nejkrajnější 
bod Evropy, který jsem navštívil. 
Moře pod námi dost divoce nará-
ží na pobřežní skály, tříští se o ně 
a hluk vnímáme až tady nahoře. A 
to se nám zdá hladina docela klid-
ná. Jak to asi musí vypadat, když na 
hladině řádí mohutné vlny. 

Podél okraje srázu vede cesta 
ohraničená zábradlím, další je vy-
šlapaná hned za ním. Lidé jsou ne-
poučitelní, lezou až ke kraji srázu a 
prý  občas někdo spadne do moře. 
To už asi nerozchodí. Obešli jsme 
velký kus na obě strany, vše řád-

ně zdokumentovali. Všude kolem 
vidíme členité pobřeží s malými 
zálivy mezi rozeklanými skalisky. 
Vítr dost fouká, v tomto vedru je 
to ovšem velice příjemné osvěžení. 

Podívám se ještě do budovy in-
formačního střediska, musím si 
obstarat nějaký důkaz, že jsem toto 
významné místo navštívil. Za pět 

euro nabízejí krásný barevný cer-
tifikát na tvrdém papíře i s pečetí. 
Napsal jsem na papírek čitelně své 
jméno a pán ho krásným písmem 
přepsal na certifikát. Neradi se  
s tímto magickým místem loučíme, 
máme toho dnes i v dalších dnech 
navštívit ještě dost. Ale o tom snad 
někdy příště.               Zdeněk Bergl

ZEMNÍ PRÁCE JIŘÍ MARVÁNEK
Provádíme veškeré výkopové práce,
vrtání půdním vrtákem, opravy cest,

demolice, doprava sypkých materiálů,
kontejnery, skládání hydraulickou rukou,
jímky, nádrže, ČOV, kanalizace, přípojky...

Střednice u Vysoké

E-mail: info@zemar.cz
Mobil: 721 474 698

www.zemar.cz

I n z e r c e

Skalní útes Cabo da Roca je vysoký 140 metrů. Foto: Zdeněk Bergl (3x)

Každého turistu upoutá velká budova s vysokou věží majáku.


